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سه شنبه

۲۱ شهریور ۱۴۰۲
سال بیست ویکم      شماره ۴۶۴۷

عبدالرحمن فتح الهی: در حالی که به باور محافل رســانه ای و کارشناســی از شهریور سال 
گذشــته به تدریج موضوع مذاکرات هسته ای و احیای برجام ۲۰۱۵ چندان موضوعیتی ندارد، 
علی باقری کنی دیروز دوشــنبه بیســتم شــهریور با حضور در گردهمایی سراســری اعضای 
هیئت علمی دانشــگاه فرهنگیان در اردوگاه شــهید باهنر تهران، در ســخنانی به بیان ابعاد 
و چارچوب های سیاســت خارجی و دســتاوردهای دوســاله دولت در عرصه دیپلماسی با 
محوریت مذاکرات هســته ای و احیای برجام پرداخت. معاون سیاسی وزارت امور خارجه و 
مذاکره کننده ارشــد ایران در گفته هایش که بوی انتقاد به خودی ها از آن به مشام می رسید، 
صراحتا به بیان این نکته پرداخت که «کسانی که با پوشش دفاع از ارزش ها تلاش می کنند تا 
مذاکره را ماهیتا ضدارزش جلوه دهند، عملا می خواهند دست نظام برای تأمین منافع ملی را 
از این ابزار کلیدی و مهم تهی کنند». به باور باقری کنی، دولت رئیسی با جدیت مذاکرات رفع 
تحریم را پی گرفته و هرگز مســیر دیپلماسی، مذاکره و تلاش برای تأمین منافع ملی از طریق 
دستیابی به یک توافق متوازن را مســدود نکرده است. معاون سیاسی دستگاه دیپلماسی با 
اشــاره به تجربه طرف های مقابل از تحولات سال گذشــته و در عین حال پیوستگی استمرار 
تعامل و گفت وگو میان دو طرف، ابراز امیدواری کرد که جمهوری اســلامی ایران در صورت 
واقع بینی طرف های مقابل و پرهیز آنها از تکرار اشــتباهات گذشــته، مانعی برای ازسرگیری 
مذاکرات و نهایی سازی توافق نمی بیند. باقری کنی در ادامه سخنانش از نگاه راهبردی دولت 
رئیسی به عرصه سیاســت خارجی گفت و بیان کرد: «اگر تنها خدمت این دولت به سیاست 
خارجی، جلوگیری از سیاســی بازی با سیاست خارجی باشــد، باید آن را دستاوردی راهبردی 
برای تأمین منافع ملی دانســت». با ذکر این نکات، مذاکره کننده ارشــد کشور اعتقاد دارد که 
«دولت رئیســی تحت هیچ شرایطی وارد سیاســی بازی برخی جریان های سیاسی در عرصه 
سیاست خارجی نشــده و با اهتمام تمام تلاش کرده تا سیاست خارجی در تراز یک موضوع 
ملی بماند و به ســطح مسئله یک جریان سیاســی تقلیل نیابد». معاون سیاسی وزارت امور 
خارجه با نقبی به گذشته، جملاتی را بر زبان راند که می توان از آن کنایه سیاسی به دولت های 
قبل و به خصوص روحانی را اســتنباط کرد؛ چون به زعم او «دولت ســیزدهم نسبت به هیچ 
برگی از صفحات کتاب روابط خارجی و عملیات دیپلماســی در چهار دهه گذشــته بی اعتنا 
نیســت و تمام آن را باارزش می داند، چراکه هر صفحه آن یا درســی اســت برای تجربه یا 

سرگذشتی است برای عبرت».
باقری کنی در ادامه گفته هایش روی سیاست «نگاه به شرق» هم رفت و با اشاره به اینکه 
توجه به ظرفیت شرق هیچ دلیلی بر بی توجهی یا کم توجهی به دیگر ظرفیت ها نیست، این 
نکته معنادار را خاطرنشــان کرد که «اروپا هیچ گاه در فهرســت ســیاه روابط خارجی ما قرار 
نداشــته و ندارد» و به باور معاون سیاســی دستگاه دیپلماسی، «به هر میزان که این کشورها 
(اروپایی) آماده نقش آفرینی در توســعه کشور باشــند، با اقبال طرف ایرانی مواجه خواهند 
شــد». البته مذاکره کننده ارشــد این را هم مطرح کرد که «تأکید راهبردی رئیس جمهور این 
اســت که توسعه و پیشرفت کشور و رفاه و آســایش مردم نباید گروگان اراده و تصمیم چند 
پایتخت  غربی باشد». باقری کنی سراغی هم از سیاست تنش زدایی در قبال همسایگان گرفت 
و آن را به مثابه یک نگاه راهبردی در دولت رئیســی دانســت. پیرو این نکته و به زعم معاون 
سیاســی وزارت امور خارجه، «احیای روابط با عربستان نشان داد دیپلماسی دولت سیزدهم 
از اراده و توانایی لازم برای اتخاذ تصمیم های راهبردی و بلندمدت برخوردار اســت». در فراز 
مهمی از سخنان باقری کنی، او به موضوع انتقاد از کارنامه سیاست خارجی دولت سیزدهم 
نیز پرداخت و در حالی که تنها هفت روز از توقیف ســایت «انتخاب» به دلیل نقد سیاســت 
خارجی همین دولت می گذرد، این تأکید را داشت که «خط قرمز نقد سیاست خارجی همان 
خط قرمز اجرای سیاست خارجی است که همانا منافع ملی است» و به دنبال این موضوع، از 
منظر مذاکره کننده ارشد کشور، «هیچ فرد یا دستگاهی (هرچند به نوبه خود هویت شخصی 
و حیثیت اجتماعی قابل احترامی دارد)، هیچ گاه خط قرمز نقد سیاســت خارجی نیســت». 
باقری کنی حتی از استقبال وزارت امور خارجه از ایده ها و پیشنهادهای مختلف برای افزایش 
کارآمدی سیاست خارجی هم سخنی به میان آورد. این روزها با تمام چالش هایی که حوالی 
دانشــگاه وجود دارد، مذاکره کننده ارشد کشــورمان در پایان سخنان خود به ضرورت تعامل 
تنگاتنگ دانشــگاه و دســتگاه سیاســت خارجی هم گریزی زد و عنوان کرد «تعامل دانشگاه 
و وزارت خارجه هم به نفع رشــد علمی در دانشــگاه است تا جایی که هم می تواند مرزهای 
دانش و پژوهش را جابه جا کند و هم به نفع وزارت خارجه اســت، چراکه ایجاد کارگاه های 
علــم و تجربه در امر سیاســت خارجی، بســتر لازم برای تبیین ابعاد پیدا و پنهان سیاســت 
بین الملــل و درک پیچیدگی های روابط بین الملل را فراهم می آورد؛ لذا وزارت امور خارجه از 

ایجاد سازوکاری برای تعامل هدفمند سیاست خارجی و دانشگاه استقبال می کند».
حرکت سیاسی یا واقعیت؟

در تحلیل گفته های دیروز علی باقری کنی، فریدون عطار با نگاهی مثبت معتقد است باید 
از این دست گفته های کسانی همچون باقری کنی به شدت استقبال کرد، چراکه نشان می دهد 
این افراد پتانســیل و ظرفیت ایجاد تحرک در عرصه سیاست خارجی و به خصوص موضوع 

مذاکرات هسته ای را دارند. این کارشناس در گپ و گفت خود با «شرق»، سخنان دیروز معاون 
سیاسی وزارت امور خارجه را از جنبه های مختلف حائز اهمیت می داند که مهم ترین نکته از 

منظر او ناظر بر «تغییر» است.
عطار در تبیین بیشتر کلیدواژه «تغییر» بر این موضوع تأکید دارد که «این تغییر، چه حاصل 
برخورد باقری کنی با واقعیت های سیاست خارجی در دو سال گذشته باشد یا نتیجه اقتضائات 
کنونی دیپلماتیک، در نهایت باعث شده است که اکنون معاون سیاسی وزارت امور خارجه و 
مذاکره کننده ارشد کشور ادبیات جدیدی را در دستور کار خود قرار دهد که حتی به مرزبندی با 
برخی جریان ها هم کشیده شده است». این مفسر حوزه سیاست خارجی در یک نتیجه گیری 
بــر این باور اســت که «در هر برهه و زمانی برای تحقق منافــع ملی باید از تغییرات مثبت و 
ســازنده در عرصه سیاست خارجی اســتقبال کرد و آن را گسترش داد». اما شعیب داورنیا با 
عینکی خوشبینانه مواضع باقری کنی را تحلیل نمی کند و با رد تمام مواضع عطار، در یک نگاه 
کلی بر این باور اســت آنچه از زبان معاون سیاســی وزارت امور خارجه درخصوص تبیین و 
تشریح کارنامه عرصه سیاست خارجی مطرح شد، چندان با واقعیات دو سال گذشته سنخیت 
ندارد. این کارشــناس در گفت وگو با «شرق»، اولین تناقض گفته های باقری کنی با واقعیت ها 
را «سیاســت زدگی» دیپلماسی دولت ســیزدهم در قیاس با دیگر دولت های قبل می داند و 
در این باره مفســر حوزه سیاســت خارجی برخلاف باور باقری کنی بر ایــن نکته تأکید دارد که 
«دیپلماســی دولت رئیســی عرصه دخالت  جریان های رادیکال و مشــخصا جبهه پایداری 
شــده اســت»؛ جبهه ای که به زعم داورنیا، «خود علی باقری کنی از همان جریان سرچشمه 
می گیرد». لذا این کارشناس، انتقادات دیروز علی باقری کنی به برخی جریان های رادیکال در 
موضوع «مذاکره» را آن طور که باید دارای اعتبار نمی داند و آن را در حد یک «رفتار سیاسی» 
تقلیل می دهد؛ چراکه به گفته دارونیا، عملکرد دوساله تیم مذاکره کننده و شخص باقری کنی 
در مقام مذاکره کننده ارشــد برخلاف انتقادات دیروزش به طیف تندرو اســت. عملکردی که 
از منظــر ایــن تحلیلگر، وضعیت پرونده هســته ای را به یک نقطه پیچیده رســانده تا جایی 
کــه هم مذاکره و هم احیــای برجام تحت تأثیر قرار گرفته اســت. تناقض دیگری که داورنیا 
ســراغ آن می رود، به موضوع عدم ظرفیت لازم در پذیرش انتقادات و پیشــنهادات ســازنده 
برای سیاست خارجی دولت سیزدهم باز می گردد؛ کما اینکه این کارشناس به موضوع توقیف 
ســایت خبری انتخاب صرفا به دلیل انتقاد از دیپلماسی این دولت و نادیده گرفتن هشدارها، 
تذکرات و تحلیل های کارشناســی درخصوص تبعات و مخاطرات سیاســت خارجی دولت 
ســیزدهم اشــاره دارد. با بیان این نکات، تحلیلگر حوزه بین الملل می گوید که در هفته ها و 
ماه های ابتدایی دولت ســیزدهم، حسین امیرعبداللهیان و باقری کنی جلسات متعددی را با 
کارشناسان، پژوهشگران، استادان دانشــگاه و دیپلمات های اسبق و سابق درخصوص اتخاذ 
بهترین رفتار در عرصه سیاســت خارجی برای پیگیری مذاکرات و حل وفصل دیگر مســائل، 
چالش ها و بحران های دیپلماسی ایران برگزار کردند، اما به گفته داورنیا، اکنون بعد از دو سال 
عملکرد دولت رئیسی برخلاف آن پیشنهادات است. در مقابل رسول نهاوندی در گپ و گفت 
خود با «شرق»، ارزیابی متفاوت و حتی متضادی دارد و اگرچه بر این واقعیت اذعان دارد که 
علی باقری کنی از دل جریان پایداری و دانشــگاه امام صادق و همراهی با ســعید جلیلی به 
عرصه سیاست خارجی راه پیدا کرده و بدون طی مراحل دیپلماتیک، از کارشناس به متصدی 
مهم ترین پرونده سیاسی، امنیتی و دیپلماتیک تاریخ ایران رسیده است، اما  با خوانش دیگری 
معتقد است در دو ســالی که از آغاز به کار دولت رئیسی می گذرد، مشخصا علی باقری کنی 
با درک واقعیت های میدانی دچار یک پوســت اندازی فکری و تغییر نگاه در قبال موضوعاتی 
همچون برجام، مذاکره و تحریم شــده  است. بر این اساس، این مفسر حوزه سیاست خارجی 
معتقد است که اکنون باید گزاره و سناریوی شکاف کسانی مانند باقری کنی با جبهه پایداری و 
مشخصا سعید جلیلی را در امر مذاکره پررنگ تر از گذشته دانست؛ تا جایی که نهاوندی طبق 
اخبار رسیده از اختلافات جدی بین حسین امیرعبداللهیان و باقری کنی با جریان های رادیکال 

بر سر مذاکره و احیای برجام خبر می دهد.

مهدی بازرگان: در حالی دیروز (دوشــنبه) نخستین روز نشست فصلی شورای حکام برگزار 
شــد که طبــق اخبار واصله، هم خبــری از صدور قطع نامــه ای علیه ایــران در قبال پرونده 
فعالیت های هســته ای نیست و هم یک روز قبل از آن (یکشنبه)، رویترز در گزارشی با استناد 
بــه اظهارات منابــع مطلع ایرانی و غربی عنوان کرد هم زمان با انتقال شــش میلیارد دلار از 
پول های آزادشــده ایران از بانک های کره جنوبی به قطر تا هفته بعد، فرایند هماهنگی برای 
خروج پنج جاسوس آزادشــده از زندان در ایران که اکنون در حبس خانگی به سر می برند و 
بازگشت پنج زندانی ایرانی از آمریکا به ایران آغاز خواهد شد. پیرو گزارش دیروز «شرق»، این 
احتمال وجود دارد که به دلیل هم زمانی نشست فصلی شورای حکام و تحرکات برای آزادی 
زندانیان دوتابعیتی در قالب توافق تهران - واشــنگتن سعی شده از رفتار تقابلی و واکنش تند 
آژانس و اعضای شــورای حکام جلوگیری شود که روند فعلی با خطر، تهدید و توقف همراه 
نباشد. با این حال به نظر می رسد همه چیز آن گونه که انتظار می رود بر وفق مراد نیست؛ چون 
اگرچه خبری از صدور قطع نامه در نشست فصلی شورای حکام نیست، اما آژانس بین المللی 
انرژی اتمی و شخص رافائل گروسی به عنوان مدیر کل آژانس، در سخنان دیروز خود ارزیابی 
مثبتی از همکاری های سه ماه گذشته دو طرف (تهران و آژانس) در حد فاصل نشست فصلی 

خرداد تا به اکنون نداشت.
  در نشست دیروز چه گذشت؟

با وجود آنکه تقویم کاری و دستور کارهای آژانس بین المللی انرژی اتمی در قبال نشست 
فصلی شــورای حکام روشــن بود، اما طبق معمول این میخائیل اولیانوف همیشه دست به 
توییت بود که اطلاع رســانی کرد. نماینده روسیه در ســازمان های بین المللی در وین حوالی 
ظهر دیروز به وقت تهران در صفحه کاربری اش در شــبکه اجتماعی ایکس از آغاز نشســت 
فصلی شــورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی خبر داد. اولیانوف در پیام دیگری اعلام 
کرد قرائت بیانیه آغازین این نشســت توسط رافائل گروسی، مدیرکل آژانس بین المللی انرژی 
اتمی آغاز شــد. بنا بر اعلام وبگاه آژانس، راســتی آزمایی و نظارت بر فعالیت های هســته ای 
ایران ذیل قطع نامه ۲۲۳۱ شــورای امنیت از موضوعات در دســتور کار دور از نشست شورای 

حکام خواهد بود.
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی، در ســخنرانی خود برای اعضای نشست شورای 
حکام یکراست ســراغ نظارت های آژانس رفت و تأکید کرد «موضوع راستی آزمایی و نظارت 
مرتبط بــا برجام تحت تأثیر تصمیم ایران در فوریه ۲۰۲۱ بــرای توقف کامل اجرای تعهدات 
هسته ای خود تحت برجام قرار گرفته است». به گفته گروسی، «این وضعیت با تصمیم بعدی 
ایران برای حذف تمام تجهیزات نظارتی و نظارتی مرتبط با برجام تشــدید شــد و بیش از دو 
ســال و نیم از توقف موقت اجرای پروتکل الحاقی ایران و نیز ارائه اعلامیه های به روزشده و 
همچنین از زمانی که آژانس قادر به دسترسی تکمیلی به سایت ها و مکان های دیگر در ایران 

بود، می گذرد».
مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی در سخنانش به گزارش آژانس در مورد توافق نامه 
پادمان NPT با ایران پرداخت و با ادبیاتی خاص اذعان کرد: «متأســفانه هیچ پیشــرفتی در 
اجرای فعالیت های تعیین شده در بیانیه مشترک که در چهارم مارس ۲۰۲۳ (۱۳ اسفند ۱۴۰۱) 
در تهران امضا شــد، حاصل نشده اســت». در ادامه همین ادبیات منفی، گروسی خطاب به 
ایران گفت: «تهران باید توضیحات فنی معتبری را برای حضور ذرات اورانیوم با منشأ انسانی 
در ورامین و تورقوزآباد به آژانس ارائه کند و آژانس را از مکان(های) فعلی مواد هســته ای 
مرتبط یا تجهیزات آلوده مطلع کند». ضمنا گروسی متذکر شد که «آژانس نیاز به رفع اختلاف 
در ارزیابی تعادل مواد هســته ای مربوط به تأسیسات تبدیل اورانیوم (UCF) و اجرای کد ۳.۱ 

اصلاح شده دارد».

مدیرکل آژانس، این مســائل را مســائل پادمانی باقی مانده ناشــی از تعهدات ایران ذیل 
توافق نامه پادمان جامع دانســت که به زعم او باید هر چه زودتر حل وفصل شــوند تا آژانس 
در موقعیتی باشــد که تضمین دهد برنامه هســته ای ایران منحصرا صلح آمیز اســت. با این 
نکات، گروســی مجددا از ایران خواســت به طور جدی و پایدار با آژانس در راســتای اجرای 
تعهدات مندرج در بیانیه مشــترک همکاری کند. پس از برگزاری اولین جلسه شورای حکام، 
رافائل گروسی، مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی، بعدازظهر دیروز (دوشنبه) در جریان 
کنفرانس خبری به سؤالات خبرنگار پاســخ داد. به گفته رویترز، گروسی در کنفرانس خبری 
پس از ســخنرانی در جلسه شــورای حکام آژانس، تصریح کرد: «هرگونه توافق آینده میان 
ایران و غرب باید پیشرفت های هســته ای عظیم تهران در خصوص سانتریفیوژهای IR-1 به 
IR-4 ،IR-2 و نیــز ســانتریفیوژهای IR-6 و همچنیــن اورانیوم غنی شــده ۳.۶۷ درصدی تا 

اورانیوم غنی شده ۶۰ درصدی در مقادیر زیاد را در نظر بگیرد».
گروســی بر پایه همان لحن و علی رغم امیدواری به پیشــرفت در مذاکرات ایران و غرب 
این را هم مطرح کرد که آژانس همچنان به برشــماری نقض ها تنها بر اســاس و پایه علمی 
ادامــه می دهد. مدیرکل به این موضوع هم پرداخــت که «ایران به افزایش ذخایر اورانیوم با 
درصــد غنای ۶۰ ادامه می دهد و هیچ پیشــرفتی در وادارکردن به توضیح قابل قبول آژانس 
درخصوص وجود اثرات غیرقانونی از اورانیوم یافت شــده در سایت های اعلام نشده هسته ای 
حاصل نشــده است». وی درخصوص دو گزارشی که به شورای حکام ارائه داده است، تأکید 
کرد: « ایران علی رغم آنکه سرعت غنی سازی اورانیوم با درصد غنای ۶۰ را کاهش داده است، 

اما در مجموع ذخایر اورانیوم با درصد غنای ۶۰ تهران افزایش یافته است».
  تحریکات تل آویو

پیش از برگزاری نشست فصلی شورای حکام و در حالی که همه چیز در سکوت سیاسی، 
دیپلماتیک و رســانه ای پیش می رفت، تساحی هنگبی، مشاور امنیت داخلی اسرائیل دوباره 

اتهامات دروغی به ایران و برنامه صلح آمیز هسته ای نسبت داد.
بــه گزارش روزنامه صهیونیســتی «جروزالم پســت»، هنگبی ادعا کرد «اســرائیل علیه 
غنی ســازی اورانیوم بالای ۶۰ درصد ایران اقدام خواهد کرد، زیرا به این معناست که اعتراف 
کرده به دنبال دســتیابی به تسلیحات اتمی است». طبق این گزارش، هنگبی دیروز در جریان 
«نشســت جهانی مبارزه با تروریسم» در «هرتزلیا» دســت به تهدید تهران زد و در مواضعی 
ضدایرانی بیان کرد که اگر تهران اورانیوم را بالای ۶۰ درصد غنی کند که ما تشخیص خواهیم 
داد (و هیچ شانســی وجود ندارد که ما (تشــخیص) ندهیم، که جهان و آژانس بین المللی 
انرژی اتمی آن را تشــخیص ندهند) نتیجه این است که اسرائیل باید اقدام کند. انتخابی جز 

اقدام وجود نخواهد داشت».
وی در ادامه ادعای واهی خود علیه ایران و جهت تحریک دیگر کشــورها اضافه کرد که 
«عبور از آستانه ۶۰ درصد به این معناست که به لحظه ای رسیده ایم که ایران به وضوح به دنیا 
می گوید به دنبال بمب [هسته ای] است. به این معناست که این اکنون سیاست ایران است». 
این مقام صهیونیست افزود که اخیرا ایران در غنی سازی اورانیوم به درجه ۸۳.۷ رسیده بود، 

اما با عجله توضیح داد که اشتباه شد. چنین اقداماتی هرگز تصادفی نیست.
به نظر می رسد این دست موضع گیری های ضدایرانی تل آویو علیه برنامه هسته ای ایران با 
هدف تأثیرگذاری بر نشست فصلی شورای حکام صورت گرفت تا اقدام تقابلی علیه تهران در 
دستور کار اعضا قرار گیرد. هرچند با رصد اخبار و همچنین با در نظر گرفتن اقتضائات ناشی از 
توافقات پشت پرده و احتمالی تهران – واشنگتن از قبل قابل پیش بینی و مسجل بود که فعلا 
آژانس بین المللی انرژی اتمی و شــورای حکام دست به واکنش تقابلی و صدور قطع نامه یا 

ارجاع پرونده به شورای امنیت سازمان ملل نخواهند زد.

«شرق» از نخستین روز نشست فصلی شورای حکام گزارش می دهد
نشست بی خطر

علی باقری کنی، مذاکره کننده ارشد دولت رئیسی هم از برخوردهای رادیکال با مذاکره به ستوه 
آمد و مذاکرات را به نفع منافع ملی دانست

نقد از درون

 راهکار چیست؟
جلال رشیدی کوچی، عضو کمیسیون امور داخلی کشور 
و امور شــوراها در مجلس نیز با انتقاد از مسکوت ماندن 
طــرح افزایش تعداد نمایندگان در مجلس به «شــرق» 
گفت: «تا زمانی که تعداد نمایندگان به ۱۵۰ نفر افزایش 
نیابد این طــرح در مجلس رأی نمــی آورد؛ چراکه نگاه 
نمایندگان بــه جای نگاه ملی، نگاه بخشــی و حوزه ای 
است». این نماینده مردم مرودشت در مجلس تأکید کرد: 
«اگر بخواهیم این طرح به تصویب برســد، باید به جای افزایش ۴۰ نفری، ۱۵۰ نفر به 
حوزه ها اضافه کنیم تا موافقان اکثریت را داشــته باشند و بتوانند این طرح را تصویب 
کننــد. در غیر این صورت از میان ۲۹۰ نفر که ســهم ۴۰ حوزه آنها داده شــده اســت، 
همچنان ۲۵۰ نماینده مخالف داریم که اجازه تصویب این طرح را نخواهند داد». عضو 
کمیسیون شوراها ادامه داد: «بنابراین با توجه به شرایط فوق، مجلس هر چه باشد در 
اصل کار تفاوتی ندارد و شرایط همین است و این طرح با این تعداد مخالف به نتیجه 
نخواهد رســید. باید این پنبه را از گوشــمان درآوریم که بتوانیــم این طرح را تصویب 
کنیــم». او همچنین تأکید کرد: «عمده دلیل عدم همراهی نمایندگان در رأی آوری این 
طــرح و مســکوت کردن آن، صرفــا اضافه نشــدن یک ســهمیه به حــوزه انتخابیه 
۲۵۰ نماینده دیگر است. البته ممکن است برخی نگاه متفاوت تری به موضوع داشته 
باشــند و با موافقان همراه شوند، اما باز هم به طور دائم این طرح در حد ۱۹۰ مخالف 
همیشگی دارد که مانع از رأی آوری آن در هر مجلسی می شوند». این نماینده مجلس 
تصریح کرد: «متأسفانه ایراد اساسی در این باره وجود دارد؛ در غیر این صورت هم دولت 
و هم شــورای نگهبان با این طرح و تعــداد افزایش نمایندگان موافق بودند. طی یک 
ســالی که ما در کمیسیون شوراها به عنوان کمیســیون تخصصی روی این طرح کار 
کردیم و برای آن شــاخص و پارامتر گذاشتیم، جلسات متناوب تشکیل دادیم و مجامع 
استانی گوناگون را به کمیسیون دعوت کردیم و توضیح دادیم که اگر به فلان حوزه یک 
نماینده اضافه شده، دلیلش چه مواردی بوده است». این عضو کمیسیون امور داخلی 
کشور و شوراها در مجلس اظهار کرد: «آقای توسلی که در صحن مجلس فریاد زد و 
خواستار مسکوت ماندن این طرح شد، پیش از این بارها به کمیسیون شوراها مراجعه 
کرد و اصرار داشت که به حوزه کبودرآهنگ یک نفر اضافه شود، اما شرایطش فراهم 

نبود. به همین دلیل امروز برای مسکوت ماندن این طرح امضا جمع کرد و مسئله ای را 
که به نفع کشور در سطح ملی اســت، بدون اینکه مخالفان یک دلیل منطقی داشته 
باشند، مسکوت گذاشتند». او در پاسخ به اینکه پس با توجه به میزان مخالفانی که این 
طــرح دارد و هرگز به آن میزان ۱۵۰ نفر افزایش تعداد نخواهیم داشــت این طرح به 
تصویب مجلس نخواهد رسید؟ گفت: «به جز اینکه حضرت آقا ورود کنند و دستوری 
بدهند یا دولت لایحه ای در این باره بیاورد، کار به نتیجه نخواهد رســید. البته به اعتقاد 
مــن حتی اگر دولــت لایحه هم بیاورد نتیجــه نخواهد داد؛ چراکــه منافع مخالفان 

همچنان تأمین نمی شود، پس به آن رأی نمی دهند».
 طرح افزایش تعداد نمایندگان شائبه انتخاباتی دارد

اما مهــدی کوچکی نژاد ارم ســاداتی، نماینده رشــت در 
مجلــس یازدهم برخــلاف نمایندگان دیگــر در موافقت 
مســکوت ماندن طرح افزایش تعداد نمایندگان، با توجیه 
دلایل مخالفان به «شرق» گفت: «با توجه به اینکه کمتر از 
شــش ماه تا انتخابات مجلس زمان باقی است و آرایش 
سیاسی انتخابات در حوزه های انتخابیه شکل گرفته است، 
تغییــر و تحول تا مســیر خــودش را طی کنــد و رفت و 
برگشت هایی به شورای نگهبان داشته باشد یک ماه زمان لازم دارد. پس تنها چهار ماه تا 
انتخابات فرصت می ماند؛ لذا صلاح نیست که در این چهار ماه برنامه حوزه های انتخابیه 
برای انتخابات را تغییر دهیم». او ادامه داد: «اگر یک سال گذشته این اتفاق می افتاد و در 
دستور کار قرار می گرفت ما هم موافق آن بودیم، اما اکنون با این عجله که زمان محدودی 
داریم و احتمالا شائبه های سیاسی پیش می آورد که نمایندگان دنبال اقدامات انتخاباتی 
هستند و سعی دارند فضا را به نفع خودشان تغییر دهند، من و تعدادی از نمایندگان امضا 
جمع کردیم که این طرح مســکوت بماند و این اتفاق هم افتاد».  کوچکی نژاد تأکید کرد: 
«من با کلیت ماجرای افزایش تعداد نمایندگان موافق هستم اما نه این طرحی که دوستان 
نوشــته اند که ناگهان ۴۰ نماینــده افزایش یابد. معتقدم باید دولــت در این باره لایحه ای 
کارشناسی شــده به مجلس بفرستد و دقت ویژه ای در این زمینه صورت گیرد». این عضو 
کمیســیون برنامه و بودجه مجلس اظهار کرد که درست است قانون چنین اختیاری به 
مجلس داده و بیش از ۲۰ سال است که این اتفاق نیفتاده، اما در این فرصت کوتاه، زمانی 

برای انجام این کار مهم نیست و باید این اختیار به مجلس بعدی سپرده شود.

افزایش تعداد نمایندگان؛ شاید وقتی دیگر
ادامه از صفحه 2


